
7 سیاسی
سرویس سیاســی- مسئله ارز 
طی سال های گذشته همواره یکی از 
موضوعات اصلی کشور بوده به ویژه 
ســال هایی که قیمت دلار بر خلاف 
جریانات اقتصادی حاکم بر کشــور 
روند صعودی عجیب و قریب داشته 
اســت. در این بیــن عملکرد دولت 
دوازدهم به ویژه در سال های ۹۷ و ۹۸ 
به دلیل روند صعودی کم سابقه ای که 
قیمــت دلار از ۳ هزار تومان تا بالای 
۲۰ هزار تومان داشــته اســت، بیشتر 
مورد نقد و بررسی قرار گرفته تا جایی 
که عموم مردم و اغلب کارشناســان 
مســئولان عالی این دولت از رئیس 
جمهور گرفته تا دیگر مسئولان ارشد، 
دولت دوازدهم را عامل بی تدبیری در 
این مسئله می دانند. هر چند در این بین 
مســئولان ارشد بانک مرکزی به ویژه 
رؤســای کل این بانک بیش از بقیه در 
معرض انتقاد بوده و هســتند و حتی 
مطالباتــی در خصوص برخورد های 
قضایــی با عاملان این قضایا در افکار 

عمومی مطرح شده است.
اما دستگاه قضایی در خصوص 
این مطالبات صرفاً به بررسی قضایی 
اتفاقــات ارزی یــک دوره خــاص 
چندماهه در نیمه دوم سال ۹۶ پرداخته 
که به اعتقاد برخی کارشناسان، قیمت 
دلار در این دوره خیلی دچار نوســان 
عجیب و غریب نبوده و بعضا مدیریت 
بانک مرکزی در این دوره را تحسین 

هم می کنند.
ماجرای بــازار ارز در نیمه دوم 
سال ۹۶ که آغاز التهابات ارزی کشور 
پس از ۵ سال ثبات نسبی بود، آغازی 
بود بر سلســله تحــولات اقتصادی، 
سیاسی در ســال های اخیر. همزمان 
شــدن این تحولات با انتصاب سید 
احمــد عراقچی به ســمت معاونت 
ارزی بانــک مرکــزی، حساســیت 
بیشتری برای بخشی از افکار عمومی 

به وجود آورد.
اقدامــات بانک مرکــزی برای 
کنترل بازار ارز که به دســتور دولت 
انجام می شــد شــامل فروش ارز به 
صورت حواله و اســکناس در بازار 
آزاد و ورود بــه بــازار فردایی بود. از 
دیگر اقدامات بانــک مرکزی که آن 
هم با دستور رئیس جمهور بود، پیش 
فروش ســکه بود. بانــک مرکزی در 
این جریان میلیارد ها دلار ارز به بازار 
تزریــق کرد، اما تنها موردی که باعث 
شکل گیری پرونده قضایی شد، ورود 
بانک مرکزی به بازار فردایی و فروش 
۱۶۰ میلیون دلار و ۲۰ میلیون یورو در 
این بازار بود. به همین خاطر، ولی الله 
سیف رئیس کل وقت بانک مرکزی و 
احمــد عراقچی معاون ارزی آن دوره 
بانک مرکزی دادگاهی و پس از ســه 
سال مجرم شناخته شدند. پیش از این 
سخنگوی قوه قضائیه در حالی احکام 
صادره مربوط به پرونده مدیران سابق 
بانک مرکزی )ولی الله ســیف، رئیس 
وقت بانک مرکزی تحمل ۱۰ ســال 
حبس تعزیری و سید احمد عراقچی، 
معاون وقــت ارزی بانــک مرکزی 
تحمل هشت سال حبس تعزیری( را 
اعــلام کرد که پیش از این، از ســوی 
برخی کارشناسان حقوقی و اقتصادی 
محتــوای کیفرخواســت و فرآیند 
رســیدگی قضائی این پرونده مورد 

تردید قرار گرفته بود.
خبرگزاری تســنیم در راستای 
عمل به رسالت رسانه ای خود که دفاع 
از حق و حقیقت بدون سوگیری های 
سیاســی یــا حزبی اســت، و جهت 
شــفاف تر شــدن ابعاد ایــن پرونده 
گفتگویی با ســید احمــد عراقچی 
معــاون ارزی ســابق بانک مرکزی و 
یکی از محکومان این پرونده داشته و 
بدون اینکه بخواهد قضاوتی در مورد 
درستی با نادرستی حکم صادره علیه 
نامبرده داشه باشد، صرفاً به بیان بخشی 
از مسائل که احتمالا نامبرده امکان بیان 
علنی آن در دادگاه را نداشته، پرداخته 

است که در ادامه می خوانید:
عراقچــی: هیــچ پولی در 
پرونده من حابجا نشــده/ دلار 
فردایی را در حــد ۴۳۰۰ کنترل 

کردم
سید احمدعراقچی معاون ارزی 
سابق بانک مرکزی درباره ی اتهاماتی 
که به وی وارد شــده اســت، گفت: 
روزی که من بازداشــت شدم دلار ۹ 
هــزار تومان بود، امــا الان حدود ۲۸ 
هزار تومان اســت، ایامی که مداخله 
در بازار فردایی دلار صورت گرفت، 
دلار حــدود ۴۲۰۰-۴۳۰۰ تومــان 
بود، اما ببینیــد الان نرخ دلار فردایی 
چنداســت؟ ما نباید به جامعه آدرس 
غلط بدهیــم. درپرونــده ی ما هیچ 
سواســتفاده ای نبوده یعنی هیچ پولی 
خارج از عرف و روال در جیب کسی 
نرفته است و همچنین پولی هم از بین 
نرفته است، چرا که اگر این اتفاق رخ 
داده بود بعد از هشت سال محکومیت 

که درحکم دادگاه آمده، اضافه می کرد 
که بعد از این مدت محکومیت رد مال 

نیز انجام پذیرد.
وی افزود: بر اساس کیفرخواست، 
اتهام ما این اســت که چــرا ارز را از 
طریق یک شــخص خاص فروخته 
ایم، در حالــی که باید از طریق بانک 
این کار صورت می گرفت، اما ســوال 
بنده اینجاست که به فرض که ما طبق 
استدلال قوه قضاییه، مصوبه شورای 
پول و اعتبــار را هم برای فروش ارز 
از طریق یک شخص حقیقی گرفتیم، 
آیا در آن صورت دیگر اخلالی ایجاد 
نکــرده بودیم؟ اگر سوءاســتفاده ای 
توســط ما رخ داده بود، حرف آقایان 
درســت اســت، اما وقتی یک کاری 
انجام شــده است و تاثیر مثبتی هم به 
گفته ی همه ی آقایان در آن برهه داشته 
اســت، آیا صرفا با داشتن یک برگه ی 
مجوز از نهادی یا ارگانی، ما دیگر در 
بازار ارز اخلال ایجاده نکرده بودیم؟

عراقچــی گفت: اخــلال یک 
عنوانی اســت که ما بــه ازای بیرونی 
داشته باشــد، یعنی یک اتفاقی افتاده 
اســت که به ســبب آن یک اخلالی 
ایجاد شــده اســت. اما در پرونده ما 
چنین رابطــه ای نیســت، زیرا هیچ 
گزارشی در پرونده دال بر اینکه اقدام 
ما باعث برهم زدن آرامش بازار شده 
است نیامده و بلکه نهاد های مرتبط در 
آن مقطع به خود بانک مرکزی گفته اند 
که این اقدام، اقدام موثری بوده است.

وی اضافه کرد: اگر می خواهیم 
ببینیم چرا اقتصاد کشور امروز به هم 
ریخته اســت، بایــد دو مقطع زمانی 
را بررســی کنیم، دو سه ماه منتهی به 
انتخابــات ۹۶ و بعد هم اتفاقات بعد 
از تصویب ارز ۴۲۰۰، در تصویب ارز 
۴۲۰۰ تومانی که مصوبه هیئت وزیران 
بود و قانون هم شد، بانک مرکزی هیچ 
نقشی نداشت و حتی رسما مخالفت 
خود را با این طــرح اعلام کرده بود، 
اما چون قانون شــده بــود باید آن را 
اجرا می کرد. برای همه روشــن است 
که ارز ۴۲۰۰ تومانی اشــتباه است و 
هیچ تاثیری هم بر سرســفره ی مردم 
نگذاشــته اســت، اما همچنان آن را 

نمی توانند حذف کنند.
بانک مرکزی در ۴۰ ســال 
گذشــته از طریق اشخاص ارز 

فروخت
عراقچــی در ادامه افــزود: اگر 
فروش ارز از طریق اشــخاص جرم 
است، اینکه در ۴۰ سال گذشته ما هر 
بار از طریق اشــخاص ارز فروختیم 
را هم که کنــار بگذاریم، پس چطور 
در همان مهرمــاه ۹۷ که آقای همتی 
نتوانســت قیمــت دلار را کنترل کند 
و دلاربــه بالای ۲۰ هــزار تومان هم 
رســید، اما پس از مدتی اندکی پایین 
آمد، ارزپاشی کرد؟ تنها تفاوتی که کار 
آقای همتی داشــت این بود که ایشان 
فقط از سران سه قوه مجوز مداخله در 
بازار ارز را گرفت. اما در اصل مسئله 
که فرقی نمی کند ایشان هم دقیقا همان 
کار ما را فقط با داشتن یک برگه مجوز 
کردند. وی گفت: نکته ای که در اینجا 
وجود دارد این است که در آن مقطع که 
ما در بازار ارز فروختیم، جلسه سران 
قوا برگزار نمی شــد که بتوانیم مجوز 
بگیریــم گرچه من همچنــان اعتقاد 
دارم ایــن کار در حیطــه اختیارات 
بانک مرکزی اســت. شما فرض کنید 
بنــا بردلایلی ما مجبوریم برای کنترل 
و مدیریــت بازار قاچاق دارو به بازار 
قاچاق ناصرخســرو ورود کنیم، آیا 
دراین حالت وزارت بهداشــت باید 
می گفت که من بازار ناصرخســرو را 
رسمی اعلام کنم و بعد از آن به عنوان 
وزارت بهداشت یک مغازه رسما در 
آنجا بزنم و دارو بفروشم؟ آیا همچین 

چیزی شدنی است؟
معاون ارزی سابق بانک مرکزی 
گفت: بازار فردایــی معاملات ارزی 
را خــود بانک مرکــزی ممنوع اعلام 
کرده بود، مرجع وضع مقرره خودش 
اختیار تغییر و تخصیص و تفسیر و... 
قانون را دارد. به اعتقاد تمامی نهاد های 
مربــوط بازار فردایی یک معضل بود، 
که باید حل می شد. اگراعتقاد به جنگ 
اقتصادی داریم باید قبول کنیم که در 
شــرایط جنگــی تصمیمات خاصی 
گرفته می شــود. نیمه دوم سال ۹۶ با 
اعلام استقلال کردن کردستان عراق، 
و قطع ارتباط با امارت به دلیل مسائل 
خاصی که رخ داده بود وهمچنین در 
ادامــه نبود روابط مناســب با ترکیه، 
بــازار ارزی تحت تاثیــر قرار گرفت 
و شــرایط ارزی کشوری سخت شد. 
همانند روز هــای ابتدایی آغاز جنگ 
تحمیلی که شــاید کمتر کسی باوربه 
این داشــت که جنگ تحمیلی ۸ سال 
طول می کشد، در سال ۹۶ حداقل در 
سطح دولت هیچ کس معتقد نبود که 
وضع تا این حد ســخت است و ما در 
جنگ اقتصادی تمام عیار هستیم. این 

اقدام یعنی مداخله در بازار ارز فردایی 
از طریق فروش ارز کلا ۱۶ روز طول 
کشــید و این طور نبود که ما دائما در 

بازار ارز دخالت کنیم.
وی اضافــه کــرد: همانطور که 
ما آبیاری قطــره ای و غرقابی داریم، 
مداخلــه در بازار هــم به دو صورت 
اســت، مداخله بانک مرکزی که در 
زمان ریاســت تمامی روئسای بانک 

مرکزی در ســال های قبــل هم بوده 
است، بصورت مداخله غرقابی بوده 
اســت یعنی شــما تمام ارز را برای 
کنتــرل بازار، در بازار عرضه می کنید، 
اما یک مداخله ای هم اســت که شما 
بــه صورت هوشــمند یعنی در زمان 
خاصی با مقدار مشخصی ارز در بازار 
مداخله می کنید، که ما در این ۱۶ روز 
به شــیوه ی هوشمند در بازار مداخله 
کردیم. همــه معتقدند که این کار در 
آن برهه کار درستی بود و در بازار هم 
با توجه به شــرایط کشور در آن برهه 
تاثیرگذار بود و التهاب بازار را کم کرد.
کارگزار واســط معاملات 
فردایی سابقه همکاری قبلی با 

بانک مرکزی داشت
عراقچــی افــزود: ارزی که در 
نهایت خریدار در بــازار خریده بود 
و مبلغ آن را به حســاب واسطه های 
بانــک مرکزی ریخته بــود، تماما در 
حســاب بانک مرکزی نشسته است 
و تمامی مســتندانات آن هم موجود 
است یعنی سوءاســتفاده ای در اینجا 
رخ نــداده اســت. مکانیزم معاملات 
فردایی این طور اســت که قرار مدار 
معامله الان گذاشــته می شود و معمله 
فردا رخ می دهد. نحوه ی این معاملات 
این طور بود که توســط بانک مرکزی 
قیمت تعیین می شد و شخص واسط 
ما در بــازار، ارز را به صورت فردایی 
می فروخت و در انتهای روز لیســت 
خریــداران را به همــراه مبالغی که 
خریدنــد در اختیار مــا قرار می داد و 
فــردای آن روز ارز را از بانک مرکزی 
تحویــل می گرفت و بــه خریداران 
تحویل می داد، یعنی قیمت ارز در روز 
قبل بســته شده بود. وی در خصوص 
اتهام رشوه گرفتن بعضی افراد در این 
پرونده افزود: فلسفه ی رشوه این است 
که اولا کسی رشوه بدهد و کسی رشوه 
بگیرد که شخصی یا اشخاصی در این 
وسط ســود ببرند، اما در این پرونده 
آیای پولی گم شــده است؟ آیا کسی 
سودی کرده است؟ دوما بانک مرکزی 
یک ســری کارگــزار دارد که این ها 
وظیفه جابه جا کردن پول و همچنین 
جا به جایی اسکناس را دارند. شخص 
واســط ما هم که وظیفه ی فروش ارز 
در بازار را داشت از همین کارگزاران 
بود و ســابقه ی روشنی هم داشت و 
از ســال ۹۴ با بانک مرکزی همکاری 
می کرد. مشخصا در این پرونده آمده 
است کارگزار بانک مرکزی به مسئول 

روابط بین الملل بانک مرکزی ۲ عدد 
ساعت، سفر کیش و ۳۰ میلیون تومان 
به عنوان رشوه داده است، که این ها در 
سال ۹۵ بوده است و در زمان ما نبوده 

است و ربطی به اقدام ما هم ندارد.
وی افــزود: دادســتان می گفت 
که در ســال ۹۶ شــخصی که در دفتر 
ریاست جمهوری بوده این کارگزار را 
به ما معرفی کرده است، اما مستنداتی 

کــه این مطلــب را ثابت کنــد ارائه 
نمی دهد. اما ظلم بزرگ در این پرونده 
این است که ما داریم به جامعه ادرس 
غلط می دهیم. کارگزار و واسط بانک 
مرکزی طبق دستوری که از نهاد های 
بالادستی و مرتبط )دبیرخانه شورای 
عالــی امنیت ملــی و رئیس جمهور 
وقت( گرفته بود طی ۲۸ مرحله در ۱۶ 
روز وظیفه ای که برعهده داشت یعنی 
فروش ارز در بازار را به درستی انجام 
داد. عراقچی در خصوص قاچاق ارز 
به کردســتان عراق گفــت: این ۱۵۹ 
میلیون دلاری کــه ما فروختیم کاملا 
مشخص اســت که به چه اشخاصی 
فروخته شــده است، اگر این افراد ارز 
را به کردستان عراق قاچاق کرده اند، 
دستگاه های امنیتی به راحتی می توانند 
این مســئله را پیگیــری کنند چرا که 
لیســت اســامی این خریداران کاملا 
شفاف و مشخص است. اینکه برخی 
می گویند ما نظارت درست بر فروش 
ارز توســط کارگزار نداشتیم، درست 
نیســت و ما نظــارت آنی و لحظه ای 
داشتیم، اما با فرض اینکه درست هم 
می گویند که ما نظارت نداشــتیم، در 
صورتی باید مورد بازخواســت قرار 
بگیریم که در اینجا ســوء استفاده ای 
رخ داده باشد؟ اما در اینجا که ما بازار 
را کنتــرل کردیم و رانتی هم به وجود 
نیاوردیم. وی در خصوص پیش بینی 
بحــران ارزی در آن برهه افزود: من از 
نیمه ی مرداد ۹۶ زمانی که رســما به 
معاونت ارزی بانک مرکزی منصوب 
شدم، با توجه به شرایط کشور از همان 
زمان به صراحت به دولت اعلام کردم 
که بحران ارزی قطعی اســت. بانک 
مرکزی اختیــاری در نرخ ارز ندارد، 
توجه کنید که نرخ ارز معلول اســت 
وعلت نیست یعنی نرخ ارز به تنهایی 
که قابل مدیریت نیست. تلاقی عرضه 
و تقاضا قیمت ارز را مشخص می کند، 
وقتی عرضه ی ارز شما به دلیل شرایط 
خاص کشــور در آن روزها، کاهنده 
اســت، ولی تقاضای ارز از طرفی به 
علت ســرکوب نرخ ارز و پایین بودن 
نسبی قیمت ها و از طرف دیگر به دلیل 
انتظارات مردم از رشــد ارز و تبدیل 
دارایی ها به دارایی هــای غیر ریالی، 
و همچین رشــد نقدینگی و ناترازی 
بودجه، روز به روز فزاینده تر می شود، 
بایــد بپذیرید که در بحران ارزی قرار 
داریــد این در حالی بــود که فضای 
حاکــم بر دولت این بود که نرخ ارز از 

یک عددی بالاتر نرود.
به کرات به دولت و رئیس 
جمهــور درباره بحــران ارزی 

هشدار داده بودیم
عراقچی اضافه کــرد: دولت و 
بانک مرکزی از ســال ۹۵ باید مقابل 
این سیل می ایســتاد، بخش عمده ای 
از هشــدار های بانک مرکزی از قبل 
از حضور من داده شــده بود. در اینجا 

دولــت باید روی عوامل تقاضای ارز 
کار و آن را کــم می کرد. تقاضای ارز 
عمدتا ناشــی از سیاست های تجاری 
اســت و بانک مرکزی اختیاری روی 
آن نــدارد و در اختیار دولت اســت. 
سیاست تجاری از سال ۹۳ بر این بود 
که ورود تمامی کالا ها آزاد باشــد که 
این سیاست تقاضای ارز را بالا می برد، 
و بانک مرکزی فقط می توانســت در 
این رابطه هشــدار دهد. چیزی که ما 
طبق روند عرضه و تقاضا و همچنین 
دســتوری نگه داشتن نرخ ارز در یک 
عدد خــاص که رئیــس جمهور به 
صورت مکتوب داده بودند، می دیدم، 
نوید یه بحران ارزی قطعی را می داد؛ 
بنابراین مهم ترین وظیفه بانک مرکزی 
درآن زمان و هر زمان دیگر، وظیفه ی 
دیده بانی و گزارشــگری بود، که ما 
اینکار را بــه بهترین نحو انجام دادیم 
و هیــچ کس در دولت نمی تواند ادعا 
کند کــه ما نمی دانســتیم چه اتفاقی 
می افتــد یا بانک مرکزی به ما گزارش 
و تحلیــل درســت نداده بــود. ما به 
کررات هشدار داده بودیم وهمچنین 
راهکار ها هم ارائه داده بودیم. معاون 
ارزی ســابق بانک مرکزی در رابطه با 
وظایف بانک مرکزی گفت: وظیفه ی 
دیگر بانک مرکزی بعد از دیده بانی و 
گزارش دادن این است که در جا هایی 
کــه می تواند با ورود خود، کاربهتری 
انجام دهد مثلا نظارت خود را بیشتر 
کند یا بخشــنامه ها و مقرراتی که در 
اختیارش هست را انجام دهد، ورود 
کنــد. وظیفه ی دیگــر بانک مرکزی 
همین مداخله در بازار فردایی بود که 
این هم به پیشنهاد دبیرخانه ی شورای 
امنیت ملی انجام گرفت. من به عنوان 
معاون ارزی بانک مرکزی هم معتقد 
بــودم که این اقــدام یعنی فروش ارز 
در آن موقع کار درســتی بوده اســت 
و همچنیــن معتقد بــودم که این کار 
از نظر قانونــی در حیطه ی اختیارات 
من هست و البته دستور این کار راهم 
داشــتم و هیچ اخلال و سواستفاده ای 

در اینجا رخ نداده است.
وی در ادامــه افــزود: اگر اصل 
این سیاست اشتباه بوده است و بانک 
مرکزی نباید کلا در بازار ارز مداخله 
می کرده که جای بحث دارد، اما اینکه 
می گویند ۳۰ میلیارد دلار طی پنج سال 
در زمان آقای ســیف مداخله در بازار 
صورت گرفته است، باید توجه کنیم 
که فقط ۴-۵ ماه آن پنج ســال در زمان 

مسئولیت بنده بوده است، پس نفرات 
قبلی که مداخله را درابتدا شروع کرده 
اند چی؟ این هــا ادرس غلط دادن و 
تحلیل اشــتباه اســت، بنابراین با این 
تحلیل اشــتباه به راه حل درست هم 
نمی رسیم. همین تحلیل وادرس اشتباه 
است که باعث می شــود وقتی آقای 
همتی مسئول می شوند می گویند من 
در بازار هیچ مداخله ای نمی کنم و در 
نتیجه قیمت دلاراز ۲۰ هزار تومان هم 
فراتر می ورد سپس بعد از اخذ مجوز 
از سران سه قوه با مداخله اصلی بانک 

مرکزی می تواند دلار را کنترل کند.
عراقچی در خصوص فرار عامل 
واسط و کارگزار بانک مرکزی گفت: 
واســط ما، دوبار دســتگیر شد که بار 
دوم جلــوی بانک مرکــزی این فرد 
را دســتگیر کردند، و اینکه می گویند 
موقع فرار بوده حقیقت ندارد چرا که 
این فــرد با بانک مرکزی کار می کرد، 
خود این شخص در بار دوم دستگیری 
وثیقه ی ۱۵ میلیارد تومانی گذاشته و 
آزاد شده بود و از فرودگاه امام خمینی 
)ره( به طور رســمی از کشور خارج 
شــد و رفت، یعنی نمی شود اسم فرار 
را روی این کار گذاشــت چرا که این 

فرد ممنوع الخروج نبوده است.
وی دررابطــه دلیل انتخاب این 
کارگــزار بــرای همکاری بــا بانک 
مرکزی گفت: مــا برای اینکه در یک 
بازارغیررســمی فعالیت کنیم نیاز به 
فردی داشتیم که فعالان بازار ارز به او 
اعتماد داشته باشند، پس نمی توانستیم 
با هرکسی کار کنیم. ما ساز و کار های 
دیگــر را هم امتحــان کردیم مثلا با 
رئیس کانــون صرافان و چندصرافی 
و. رایزنی هایــی کردیــم که به نتیجه 
نرسیدیم. در آخربا توجه به شرایطی 
که موجود بود به این نتیجه رسیدیم که 
با این کارگزار کار کنیم، البته اکثر افراد 
شــرایط ما را قبول نمی کردند و نهایتا 
به این فرد مشــخص رسیدیم. برای 
اینکه مشخص شود این فرد وابستگی 
یا مشکلی ندارد ما از نهاد های امنیتی 
هم اســتعلام گرفتیم که آن ها هم این 
شخص را تایید کردند و ما کار را شروع 
کردیم. صحبتی که ما با این کارگزاران 
داشتیم این بود که به صورت میانگین، 
دلاری دو تومان بابت حق الزحمه این 
کار به آن ها بدهیم که در مجموع ۳۳۰ 
میلیون تومان شــد، که قرارشد در هر 
مرحله واریزی که این کارگزار به بانک 
مرکزی دارد این مبلغ را از آن کم کند.
اگر به گذشته برگردم، باز 
هم دخالت در معاملات فردایی را 

انجام می دهم
عراقچــی در آخــر گفت: من 
اگرهمچنان به گذشته برگردم باز هم 
همین اقدام را انجام می دادم چرا اعتقاد 
دارم اگــردر آن برهه این کار را انجام 
نمی دادیمقیمت ارزبه بالای ۱۰ هزار 
تومان می رفت. من یک کار درســتی 
را کــه طبق اختیاراتم بــود به خوبی 
انجام دادم. فضای ســال ۹۶ که بعد از 
انتخاب رئیس جمهور و شعار های او 
رخ داده بــود فضایی بود که که اقای 
روحانی تاکید داشتند قیمت ارز تکان 
نخورد بنابراین چاره ای جز این اقدام 
ما نبــود. در بهمن ۹۶ زمانی که پیش 
فروش سکه شروع شد، ابلاغ رسمی 
آمد که بانک مرکزی باید پیش فروش 
ارز انجــام دهد، اما ما جلوی این کار 
ایســتادیم. دوره ی مسئولیت من دو 
بخــش دارد قبل و بعــد از ابلاغ ارز 
۴۲۰۰ تومانی، بعد از ابلاغ ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی که معاون ارزی کاره ای نبود، 
اما قبــل از ارز ۴۲۰۰ تومانی که ۶ ماه 
اول مســئولیت من بــود، چه ایرادی 
به ما وارد اســت؟ سامانه نیما و بازار 
متشکل ارزی به عنوان مهم ترین ابزار 
آقای همتی زمان مــا طراحی و اجرا 
شــد که تا قبل از من هیچ کدام از این 
اتفاقات انجام نشده بود و حتی بعد از 

من هم این سامانه ها کامل نشد.
معاون ارزی سابق بانک مرکزی 
اضافــه کرد: کدام معــاون ارزی این 
میزان هشــدار در مورد بحران ارزی 
داده بــود؟ ظــرف ۶ مــاه ۳۰ نامه به 
شــخص رئیس جمهور نوشــتم که 
ایــن نامه صرفا هشــدار نبــود بلکه 
راهــکار هم ارائه داده بود. در دوره ی 
بعد از من قیمت ارز نوســان سنگینی 
را تجربه کرد، چرا کســی از مسئول 
وقت نمی پرســد که چرا اینطور شده 
اســت؟ وظیفه ی معــاون ارزی جز 
هشــدار چه چیزی می تواند باشــد؟ 
وقتی می خواهیم عملکرد کســی را 
بررســی کنیم باید ببینیــم چه میزان 
اختیارات داشــته است. هر تصمیمی 
که ما گرفتیم با پیوســت کارشناسی 
بــوده و تنها معاون ارزی هســتم که 
قبل از ســمت تحصیلات مربوط به 
این حوزه را داشــتم، و سابقه کار در 
بازار های مالی را داشته ام. من گزارش 
روز به روزم را از زمانی که مسئولیت 

را پذیرفتم می توانم ارائه بدهم.

یک ماه فاصله دارد

نزدیک تر است

برجام را قبول نداشت

آرزوی »زاکانی« 

وضع ما متفاوت است

اما نشد

هشت برابر ایران 

منتظر سال آینده میلادی باشیم

۲ تا ۳ هزار نفر 

معذور هستیم

کانال ۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی با استناد به آنچه گزارش اطلاعاتی دولت 
انگلیس خوانده شده مدعی شده که ایران یک ماه با ساخت سلاح هسته ای فاصله 
دارد.رژیم صهیونیستی که تنها دارنده سلاح هسته ای در منطقه غرب آسیا محسوب 
می شود در سال های گذشته بارها زمان بندی های مختلف و متناقضی درباره دستیابی 
ایران به »بمب هسته ای« مطرح کرده است.کانال ۱۲ رژیم صهیونیستی مدعی شده 
اطلاعات مندرج در گزارش اطلاعاتی دولت انگلیس قبلا تنها به مقام های اطلاعاتی 
کشــورهای غربی ارائه شده اما اکنون به صورت علنی منتشر شده است.این ادعا 
در حالی مطرح شــده که نفتالی بنت، نخســت وزیر رژیم صهیونیستی چند روز 
پیش مدعی شــده بود ایران پنج سال با ساخت سلاح هسته ای فاصله دارد.رسانه 
صهیونیستی گزارش داده که »بنی گانتز«، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی »در آینده 

نزدیک« برای رایزنی درباره ایران به واشنگتن سفر خواهد کرد.

فعال اصلاح طلب با اشــاره به تغییر و تحولات اخیــر در حزب کارگزاران 
سازندگی اظهار کرد آقای مرعشی در مقایسه با آقای کرباسچی، به اصلاح طلبان 
نزدیک تر اســت.علی صوفی، فعال اصلاح طلب اظهار کرد: بالاخره در داخل هر 
حزبی مسائلی وجود دارد به خصوص این مسائل در کنگره های حزبی بیشتر خود 
را نشــان می دهد. آقای کرباسچی بعد از مدت ها که دبیرکل بودند، کنار رفتند که 
این نشان می داد در حزب کارگزاران نظرات دیگری هم وجود دارد؛ ما البته بعضا 
اظهار نظرات متفاوتی میان آقایان مرعشــی و کرباسچی می دیدیم. درهرصورت 
اعضای کارگزاران تصمیم گرفتند که در داخل حزب تحول ایجاد شــود.صوفی 
با اشــاره به جایگاه مرعشی در جبهه اصلاحات گفت: در جبهه اصلاحات آقای 
مرعشی به عنوان نایب رییس اول حضور دارند و در غیاب آقای نبوی، جلسات را 
اداره می کنند. وی با بیان اینکه در انتخابات اخیر میان مواضع کرباسچی و مرعشی 
تفاوت چندانی وجود نداشت، تصریح کرد: آقای مرعشی به جد در جبهه اصلاحات 
به دنبال این بودند که نظر جبهه را برای حمایت از آقای همتی جلب کنند که جبهه 

درنهایت رأی نداد.

جانشین وزیر دفاع گفت: شهید فخری زاده به هیچ وجه برجام را قبول نداشت/ 
مدام از آن تبری می جست.سردار فرحی جانشین وزیر دفاع گفت: شهید فخری 
زاده هیچ خط قرمزی برای بیان صحبت هایش نداشت و بارها مقابل رئیس جمهور 
و وزرا حرفهایش را زده بود و بارها گفته بود که برجام را به هیچ وجه قبول ندارد. 

برجام برایش یک دغدغه جدی بود.

زاکانی با بیان این مطلب که قرارداد خواهرخواندگی بین تهران و نجف برای 
ما یک آرزو است، گفت : در این اقدام هم  نگاه افتخار آمیز دنیایی و هم نگاه عمیق 
آخرتی وجود دارد و این امر برای ما افتخار است و آمادگی خود را اعلام می کنیم.او 
بیان کرد: نماینده ای از سوی شهرداری تهران به نجف اعزام می کنیم تا ابعاد کاری 
بین دو شهر تهران و نجف را ارزیابی کند و پس از این اقدام بنده نیز به نجف اشرف 
می آیم و امیدوارم هرچه زودتر ما خدمت شما برسیم زیرا این خدمت توفیق ماست.

وزیردفاع پیشین رژیم صهیونیستی با بیان اینکه ایران ۷۴ بار از ما بزرگتر و جمعیت 
آن ۹ برابر ما است و در اسرائیل همه چیز در مرکز متراکم است اما در ایران فاصله دو 
کلانشهر تهران و مشهد ۹۰۰ کیلومتر است گفت: وضعیت ما با ایران کاملا متفاوت  است!

سخنگوی ســازمان انرژی اتمی درخصوص مذاکرات با مدیرکل آژانس 
در تهران توضیحاتی ارائه کرد و با بیان اینکه برخی رسانه ها در مورد نتیجه سفر 
گروسی شیطنت کردند، گفت: خیلی امیدوار بودیم به یک متن مشترک برسیم اما 
نشد. قرار بود گروسی بعد از مذاکرات اعلام کند که گفتگوها ناتمام مانده و کلمه 

نگاتیو را هم در اظهارات خود اضافه کند که نکرد.

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود به بررسی وضعیت تجارت 
ایران و ترکیه با ســوریه پرداخته که نشان دهنده فاصله قابل توجه آمار صادراتی دو 
کشور است.مقایسه عملکرد صادراتی ایران و ترکیه به سوریه نشان می دهد که ایران 
در هفت ماهه سال جاری شمسی، به طور میانگین ۱۵.۲ میلیون دلار کالا به سوریه 
صادر کرده و این در حالی است که ترکیه در ۹ ماهه نخست سال جاری میلادی به 
طور میانگین ۱۳۱ میلیون دلار در هر ماه به سوریه صادرات داشته است. به این ترتیب 
میزان صادرات ترکیه به سوریه بیش از هشت برابر صادرات ایران به سوریه بوده است.

کیهان نوشت: با توجه به مواضع آمریکایی ها و اروپایی ها به نظر می رسد دور 
سختی از مذاکرات در وین در پیش است و در سال ۲۰۲۱ اتفاق خاصی نخواهد 
افتاد و همه چشــم ها به سال ۲۰۲۲ دوخته شده ، درحالی که برجامی که به دنبال 
احیای آن هستند، یک سال تا زمان نخستین بند غروبش یعنی پایان محدودیت های 
موشکی در قطعنامه ۲۲۳۱ باقی مانده است. لذا از یک سو هارولد هیمن تحلیلگر 
فرانســوی اذعان می کند »اروپایی ها موضع تندی گرفتند اما برخلاف گذشــته 
مشــکل این اســت که ایران نیز از حالت انفعال خارج و مواضع خود را تثبیت 
کرده و این شبیه بازی پوکر است که روند بازی بر وفق مراد اروپایی ها نیست«! 
از ســوی دیگر وزیر امور خارجه ایران نیز هشــدار داده که »اقدامات و اظهارات 

التهاب آفرین« ممکن است »تلاش های موجود را به خطر  اندازد«

سردار حسن کرمی فرمانده یگان های ویژه ناجا در خصوص آخرین عملکرد 
ماموران یگان ویژه در حوادث اصفهان اظهار داشت: هفته قبل حدود ۳۰ تا ۴۰ هزار 
نفر از کشاورزان و مردم ولایتمدار اصفهان با مجوز اقدام به تجمع کرده و به صورت 
آرام و قانونمند خواسته های خود را بیان کردند؛ در ادامه نیز رسانه ها و صدا و سیما 
مطالبات آنها را بیان و سپس مسئولان مربوطه نیز با کشاورزان و مردم اصفهان صحبت 
کرده و در نهایت تجمع مردم پایان یافت. وی افزود: تعداد اغتشاشگران در ناآرامی 
های اصفهان حدود ۲ تا ۳ هزار نفر بود که با شعار و سنگ و چاقو و آتش زدن چادر 
کشاورزان، مردم را سپر خواسته های نامشروع خود کردند. فرمانده یگان های ویژه 
ناجا به ناآرامی هایی که از روز جمعه در اصفهان شکل گرفت اشاره و بیان داشت: 
متاسفانه عوامل ضد انقلاب، شیرینی اعتراض رسمی و قانونی را تبدیل به صحنه 
خشونت کردند چرا که ضد انقلاب نمی خواهد که مردم حرف خود را بزنند و با 
فراخوان و آتش کشیدن چادر کشاورزان مانع از مطالبه گری آرام و به حق مردم شدند. 

ســخنگوی دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان گفت: حال ۲ نفر از مصدومان 
اعتراضات اصفهان مناسب نیست اما تاکنون فوتی گزارش نشده است. نورالدین 
سلطانیان با بیان اینکه از دادن آمار مصدومان حوادث شهر اصفهان معذور هستیم، 
اظهار داشت: بسیاری از این مصدومان در هنگام مراجعه، سرپایی درمان و مرخص 
شدند. وی ادامه داد: سایر مصدومانی که هم اکنون در مراکز درمانی بستری هستند 
به غیر از ۲ نفر که نسبت به بقیه حال عمومی مناسبی ندارند، حالشان خوب است. 
سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با بیان اینکه بر اساس آخرین اطلاع تاکنون 
فوتی از حوادث اصفهان نداشتیم، اضافه کرد: تلاش می کنیم آمار دقیق و به هنگام 
مصدومان را بزودی برای جلب اعتماد مردم ارائه کنیم تا موج سواری رسانه های 

معاند کمتر اتفاق افتد.

اخبار ویژه ...
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 بانک مرکزی درتمام ۴۰ سال 
گذشته از طریق اشخاص ارز 

فروخته است
معاون ارزی اسبق بانک مرکزی که به جرم دخالت ۱۵۹میلیون دلاری در بازار ارز فردایی در نیمه دوم ۹۶ 
به ۸سال حبس محکوم شد گفت: می گویند ۳۰میلیارد دلار در دولت قبل با مداخله بانک مرکزی در بازار ارز 

فروختند که در دوره من نبوده، با این افراد چه برخوردی می شود؟

عراقچی معاون ارزی اسبق بانک مرکزی:

 اگر می خواهیم ببینیم چرا اقتصاد کشــور امروز به هم ریخته اســت، باید دو مقطع زمانی را 
بررســی کنیم، دو ســه ماه منتهی به انتخابات ۹۶ و بعد هم اتفاقات بعد از تصویب ارز ۴۲۰۰، 
در تصویــب ارز ۴۲۰۰ تومانی که مصوبه هیئت وزیران بود و قانون هم شــد، بانک مرکزی 
هیچ نقشــی نداشت و حتی رســما مخالفت خود را با این طرح اعلام کرده بود، اما چون قانون 
شــده بود باید آن را اجرا می کرد. برای همه روشــن است که ارز ۴۲۰۰ تومانی اشتباه است و 
هیچ تاثیری هم بر سرســفره ی مردم نگذاشته است، اما همچنان آن را نمی توانند حذف کنند.


